
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r سیاست2

سخنگوی دولت خطاب به جلیلی: 
دوستانِ در سایه به روشنی بیایند

فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت در نشســت 
خبری در واکنش به اظهارات اخیر ســعید جلیلی 
گفت: هیچ نیازی به ســایه نیســت چرا سایه؟ ما 
کــه آمادگی شــنیدن داریم. نقــد مبتنی بر کار 
کارشناســی است نقد مبتنی بر واقعیت و داده ها 
و آگاهی است بســیار هم از این موضوع استقبال 

می کنیم.
به گزارش انتخاب، مهاجرانی افزود: هیچ نیازی به 
ســایه نیست، پیشنهاد می کنیم دوستانی که می 
خواهند در سایه باشند کاملا به روشنی بیایند و از 
سایه خارج بشوند  فضای جامعه فضای گفتگوست 
و ما آمادگی شنیدن داریم. او اضافه کرد: می شود 
در این فضا با شفافیت با ضابطه مندی و با الگوهای 
سیاســتی جدیدی که دولت توان شــنیدن دارد 
گفتگو کرد و موضوعات را حل کرد.  اگر واقعاً هر 
کسی نقد منصفانه ای دارد ما می شنویم بسیار هم 

شنوا هستیم.

تکذیب حضور امام موسی صدر در زندان های 
سوریه

در روز های اخیــر، برخی اکانت هــای عربی غیر 
معتبر مدعی حضور امام موســی صدر در یکی از 
زندان های مخوف سوریه شــدند. زندان صیدنایا، 
واقع در ۳۰ کیلومتری شــمال دمشــق، پایتخت 
سوریه، در منطقه ریف، از زمان آغاز جنگ داخلی 
در این کشور به یکی از بدنام  ترین و مخوف  ترین 

زندان  های جهان تبدیل شده است.
علی جعفرآبادی، روابط عمومی مؤسســه موسی 
صدر درباره شایعه زنده بودن امام موسی صدر به 
انتخاب گفت: »ما از دیشب تاکنون و در سال های 
اخیــر از این اخبار زیاد شــنیده ایم. نگاه و موضع 
خانواده و مؤسسه موســی صدر در یک بیانیه ای 
به زودی مطرح خواهد شــد و به شــایعات پاسخ 

می دهند.«
وی افــزود: »این موضوع وجه سیاســی و قضایی 
دارد. باید با لبنان و وکلا و قضات هماهنگ شد تا 
بتوان به آن پاسخ داد و موضوعی نیست که بتوان 
راحت دربــاره آن حرف زد. آقای صدرالدین صدر 
لبنان مستقر هستند و پرونده امام موسی صدر با 

راهنمایی آقای صدر پیگیری می شود.«
در ادامــه خبرنگار انتخاب طی تماســی تلفنی با 
مهدی فیروزان، داماد امام موســی صدر، از ایشان 
درباره شــایعه فوق پرســید که آقای فیروزان با 

تأکید این شایعه را رد کردند.

حذف زاکانی و قالیباف از هیات 
امنای دانشگاه تهران 

وزیر علــوم، تحقیقات و فناوری، با صدور احکامی 
جداگانه، اعضای حقیقــی دوره نهم هیأت امنا و 
رئیس کمیســیون دائمی هیأت امنای دانشــگاه 
تهران را منصوب کرد.به گزارش ایســنا، حســین 
ســیمایی صراف، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
و رئیس هیأت امنای دانشــگاه تهــران با صدور 
احکامی جداگانه، محمدرضا عارف، استاد دانشگاه 
صنعتی شــریف؛ محمود نیلی احمدآبادی، استاد 
دانشــکدگان فنی دانشــگاه تهران؛ فرهاد رهبر و 
عبدالناصر همتی، اساتید دانشکده اقتصاد دانشگاه 
تهران؛ عباس مصلی نژاد، اســتاد ممتاز دانشکده 
حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران و حمیدرضا 
حاجی بابایی، اســتاد دانشــکده معارف و اندیشه 
اســلامی دانشــگاه تهران را به مدت چهار سال 
به عنوان اعضای دوره نهم هیأت امنای دانشــگاه 
تهران منصوب کرد.همچنین حســین ســیمایی 
صــراف در حکم دیگری، دکتر رضــا فرجی دانا، 
استاد دانشکدگان فنی دانشگاه تهران را در اجرای 
بند ۱-۳ دســتورالعمل نحوه تشــکیل و فعالیت 
کمیســیون دائمی موضوع مــاده »۶« آئین نامه 
داخلی هیأت های امنا به عنوان رئیس کمیسیون 

دائمی هیأت امنای دانشگاه تهران منصوب کرد.
در آذر ماه سال ۱۴۰۰ زلفی گل، وزیر علوم سابق 
در حکمــی علیرضا زاکانی و محمدباقر قالیباف را 
به عنوان عضو هیأت امنای دانشگاه تهران معرفی 
کرده بــود. اعضای این هیات توســط وزیر علوم 
انتخاب می شــوند. دکتر محمدباقر قالیباف، دکتر 
محمدحســن صادقی مقدم، دکتر علیرضا زاکانی، 
دکتر سید جواد ســاداتی نژاد، دکتر محمدمهدی 
اسماعیلی و دکتر عباس مصلی نژاد اعضای حقیقی 

دوره هشتم هیأت امنای دانشگاه تهران بودند.

چشم انداز

 در جلسه غیرعلنی مجلس
 با فرمانده سپاه چه گذشت؟

عضو هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی به ارائه 
توضیحاتی از جزئیات جلسه غیرعلنی دیروز مجلس 
با سردار سلامی فرمانده سپاه پرداخت.احمد نادری 
در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: صبح امروز)ســه 
شنبه( مجلس شــورای اسلامی، جلسه غیرعلنی و 
غیررســمی با حضور فرمانده کل سپاه برگزار کرد و 
قرار بود یکی از مقامات نیروی قدس ســپاه نیز در 
این جلسه حضور پیدا کنند که نتوانستند به مجلس 
شورای اســلامی بیایند.وی توضیح داد: بحث کلی 
در این جلسه اســتراتژی های نظامی ما در منطقه 
و همچنین تشریح عملیات های اسرائیل و عملیات 
ما علیه اســرائیل بود و همچنین وضعیت امنیتی، 

اطلاعاتی و نظامی که در منطقه حاکم است.
این عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: 
همچنین در این جلسه بحث فروپاشی دولت اسد در 
سوریه و آینده تحولات منطقه مورد بحث قرار گرفت. 
این موضوع مطرح شد که تا لحظه آخر یعنی قبل از 
سقوط دولت بشار اسد مستشاران نظامی و نیروهای 
ما در ســوریه حضور داشتند. اکنون هیچ نیرویی از 
ایران در ســوریه حضور ندارد.نادری در پایان گفت: 
پنج نماینده مجلس شــورای اسلامی در این جلسه 
به بیان اظهاراتشان پرداختند و سردار سلامی در دو 

نوبت صحبت کرد و به جمع بندی پرداخت.

 ربیعی: قانون حجاب عملی نیست 
علی ربیعی دستیار اجتماعی رئیس جمهور در پیامی 
ضمن ابراز نگرانی از ابلاغ قانون حجاب و عفاف تاکید 
کرد که تجربه صدساله اخیر ایران و تاریخ اجتماعی 
سایر جوامع نشان می دهد تغییر فرهنگی و ارزشی با 

اجبار تنبیهی نتیجه عکس می دهد.
ربیعی در پیامی در حســاب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( نوشت: در این روزها 
با هر یک از افراد دلســوز نظام از هر طیفی صحبت 
می کنم، معتقد هستند قانون حجاب و عفاف عملی 
نیســت و نافرمانی مدنی در پی خواهد داشت و در 
نهایت به سرنوشــتی همانند قانــون ماهواره دچار 
می شود. ربیعی اظهار کرد: من با وجود همه تجارب، 

دلبستگی  و اعتقاداتم نگران ابلاغ این قانون هستم.
وی خاطــر نشــان کرد: بــا اندکی تفکــر و تعمق 
در ظرفیت هــا و تــاب آوری اجتماعــی و آســتانه 
شکنندگی ها، می توان به عواقب اجرای چنین قانونی 
پی برد. دستیار اجتماعی رئیس جمهور تاکید کرد: 
تجربه صد ســاله اخیر ایران و تاریخ اجتماعی سایر 
جوامع نشــان می دهد تغییر فرهنگی و ارزشــی با 
اجبار تنبیهی از هر نوع )بازداشت یا جریمه( نتیجه 
عکس می دهد ضمن اینکــه با نگاهی به جامعه در 
عرصه های مختلف و همچنین دانشگاه ها، وضعیت 

نسبتا متعارفی را شاهدیم.
ربیعی تصریح کرد: در شرایط بحران های منطقه ای و 
انتظار بدخواهی ستیزه گران با ایران عزیز؛ من مداخله 
و تحریک جامعــه را درک نمی کنم. به خاطر خدا، 
بــه خاطر مردم، به خاطر دین، به خاطر انقلاب و به 
خاطر ایران مان به عواقب اقداماتمان بیندیشــیم. به 

همدلی قوا در حل این مساله امید دارم.

شکایت از حمله به اماکن دیپلماتیک 
ایران در سوریه

ســفیر و نماینده دائم جمهوری اســلامی ایران نزد 
ســازمان ملل متحد، در نامه ای به شورای امنیت و 
دبیرکل ســازمان ملل متحد حمله گروه های مسلح 
به اماکن دیپلماتیک و کنسولی کشورمان در سوریه 
را شــدیدا محکوم کرد.»امیر سعید ایروانی« در این 
نامه اعلام کرد: مکاتبه حاضر به منظور انتقال نگرانی 
عمیق و محکومیت شــدید جمهوری اسلامی ایران 
نسبت به حملات انجام شــده به اماکن دیپلماتیک 
و کنســولی کشورم در ســوریه ارسال می گردد.وی 
در این نامه تصریح کرد: همزمان با تشــدید فعالیت 
گروه های مســلح در دمشق، شبه نظامیان در تاریخ 
۸ دســامبر ۲۰۲۴ به زور وارد سفارت ایران شده و 
به آن حمله کردند؛ حملاتی که منجر به خســارات 
شــدید، تخریب، سرقت اسناد و آرشیوها، و تخریب 
پنجره ها، درها و مبلمان شــد. تصاویر اولیه منتشر 
شده در فضای مجازی نیز نشان می دهد که احتمالا 
به ســمت سفارت تیراندازی شــده است. به همین 
ترتیب، گروه های مسلح در تاریخ ۲۹ نوامبر ۲۰۲۴، 
کنســولگری ایران در حلب را با گلوله های کوتاه برد 
هدف قرار داده و کارکنان کنسولگری را در معرض 
خطر قرار دادند. پس از تخلیه کنســولگری به دلیل 
حملاتی که جان کارکنان را به مخاطره انداخته است، 
این مکان توسط مهاجمان اشغال و تخریب شد.وی 
گفت: این اقدامات نقض آشــکار کنوانســیون وین 
درباره روابط دیپلماتیک )۱۹۶۱( و کنوانسیون وین 
درباره روابط کنسولی )۱۹۶۳( هستند که متضمن 
مصونیت اماکن دیپلماتیک و ایمنی کارکنان آن ها 
می باشند.نماینده کشورمان افزود: جمهوری اسلامی 
ایران تأکید می کند که مصونیت اماکن دیپلماتیک 
و کنســولی و نمایندگان آن ها باید همواره مطابق با 
حقوق بین الملل محترم شمرده شود. هیچ فرد، گروه 
یا دولتی حق ارتکاب یا تسهیل چنین نقض هایی را 

ندارد.
ایروانی گفت: جمهوری اســلامی ایــران از دبیرکل 
ســازمان ملل متحد و شــورای امنیت درخواست 
می کند که این نقض های فاحــش را به طور صریح 
محکوم کرده و اقدامات لازم را برای تضمین ایمنی 
کارکنان و اماکن دیپلماتیــک و جلوگیری از تکرار 
چنین حملاتی اتخاذ نمایند. همچنین موجب امتنان 
خواهد بــود چنانچه مکاتبه حاضر به عنوان ســند 

شورای امنیت ثبت و توزیع گردد.

تحلیل
همدلی|  با خروج بشــار اسد از سوریه و انفعال 
ارتش این کشور مخالفان مسلح حکومت اسد که 
پیش از این یک هــم بخت خود را برای گرفتن 
حکومت و برکناری بشار اسد آزموده بودند، این 
بار موفق شدند که پایتخت را تصرف کنند. کاری 
که حدود ۱۰ سال پیش هم با پشتیبانی مالی و 
تسلیحاتی برخی کشورهای دیگر می خواستند به 
انجام برسانند و نتوانستند. این نتواستن نیز چند 
دلیل داشت که یکی از دلایل مهم و شاید اولین 

آنها حمایت همه جانبه ایران از بشار اسد بود. 
به دلیل وجود حرم دو تن از اهل بیت پیامبر در 
ســوریه ) یعنی حضرت زینب و حضرت رقیه( 
مردم ایران از قرنها پیش به این سرزمین رفت 
و آمد و ارادت داشتند. همان چیزی که باعث شد 
تلاش ایران برای حفظ اسد رنگ و بوی مذهبی 
بگیرد. به همان دلیل کشته شدن رزمندگان ایران 
در مبارزه با مخالفان ســلفی وتکفیری حکومت 
بشار اسد، به شهادت در دفاع از حرم اهل بیت نیز 
تفسیر میشد. موضعی که باعث شد بخشهایی از 
مردم ایران و حتی شیعیان افغانستان، داوطلبانه به 
جنگ این گروهها بروند و موضوع »شهدای حرم« 
به ســرفصلی در تاریخ جمهوری اسلامی تبدیل 
شد. ماجرایی که در نهایت آن روزها به نفع بشار 
اســد نیز تمام شد و بقای او را تا همین چند روز 

پیش تضمین کرد.
 دفاع از حرم یا کمک به اسد؟

حضــور ایران در ســوریه، هزینههــای مادی، 
تسلیحاتی و انســانی ایران در این ماجرا سبب 
برود برخــی صفآراییها در داخــل ایران نیز 
شد. برخی مخالفان حضور ایران در سوریه این 
همه هزینه را خلاف منافع ملی می دانســتند. 
در برابر موافقان معتقد بودند که اگر در سوریه 
نجنگیــم، باید قید حرم اهل بیت و مقدســات 
شــیعیان را بزنیم ضمن اینکــه کم کم باید در 
مزهــای خودمان به جنــگ تکفیریها برویم. 
از آن ســو برخی مخالفان این اقدامات معتقد 
بودند که هزینههای ایران بیشــتر برای حفظ 
قدرت بشار اسد است. این گروه سخنان سردار 
سردار نوعی اقدم فرمانده قرارگاه حضرت زینب 
در ســوریه را شــاهد میآوردند که ایران برای 
حفظ اســد وارد سوربه شد. این سردار سپاه در 
گفت و گو با ایرنا با اشــاره به عملکرد ایران در 
بحران منطقه، ماجرای دســتور رهبر انقلاب به 
حاج قاسم سلیمانی درباره رئیس جمهور سوریه 
را این گونه روایت کــرد: »...کل دنیا می گوید 
که اســد باید برود و تجربههای دنیال را به رخ 
میکشند. چرا برود؟ چون آمریکا اراده کرده که 
اســد برود. چون آمریــکا اراده کرد صدام برود، 
رفت. سرهنگ قذافی لیبی برود، رفت. حالا اراده 
کرده اســد برود، میرود. اردوغان پیام دادهبود 
خودتــان را خراب نکنید. رهبر انقلاب فرمودند 
آمریکا غلط میکند، قاسم بلند شو برو، اسد باید 

بماند. باید بماند.« 
او افزد.:» یک رابطــهای در ابلاغ و اجرای فرمان 
وجود دارد، آقا میداند که کی صحبت می کند.

آقا میداند که در ایــن فرمان او غیرممکنها را 
ممکن میکند. میرود؛ یا فرمان را اجرا می کند 

یا خودش نمیآید.«
مخالفان حضور ایران در ســویه بــه جز منابع 
مالی وتســلیحاتی به شــهادت تعداد زیادی از 
فرزندان کشور و نیروهای نظامی در این سالها 

و همچنین مشکلات سیاسی و اقتصادی که بر اثر 
این حمایتها بین ایران و برخی کشورهای دیگر 
منطقه و خارج از منطقه رخ داده، اشاره می کنند.

فرار اسد و تشدید ماجرا
فرار بشار اسد در روزهای اخیر و تصرف سوریه به 
دست مخالفان اسد، البته این مباحث را تشدید 
کرده است. مخالفان می گویند که این همه هزینه 
ایران در باد رفت. در روزهای گذشــته مخالفان 
حضور ایران در سوریه با ارائه برخی ارقام واعداد 
از  ســوخت شدن هزینههای میلیاردی ایران در 

سوریه سخن می گفتند.
هزینههای مادی حضور ایران به روایت مخالفان

در روزهای گذشــته این گروه با ارایه برخی ارقام 
از ۳۰، 5۰ و حتی ۸۰ میلیارد هرینهکرد ایران در 
جنگ با مخالفان حکومت اسد سخن میگفتند و 
آن را با برخی هزینههای داخلی مقایسه میکردند 
تا تصویر بهتــری از این وضعیت اراده بدهند. اما 
واقعا ایران چقدر هزینه کرد؟ اگرچه بودجههای 
نظامی در هر کشوری محرمانه محسوب میشود 
و ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست اما طی 
روزهای اخیر یکی از کســانی که از موضع یک 
صاحــب نظر درباره این هزینهها ســخن گفت، 
حشمتالله فلاحت پیشه رئیس پیشین کمیسیون 
امنیت ملی مجلس بــود. او از ۳۰ کیلیارد دلار 
ســخن می گوید. البته این امار را این روزها ارائه 
نکرده بلکه پیشــی از این هم در سال ۹۹ و هم 
در سال ۱۴۰۲ درباره این ارقام سخن گفت. این 
نماینده پیشین مجلس در سال ۱۳۹۹ به سفرش 
به سوریه اشاره کرد و گفت: »زمانی که به سوریه 
رفتم عده ای گفتند هزینه درست کردم! ولی باز 
هم تکرار می کنم ما شاید ۲۰ تا ۳۰ میلیارد دلار 
به سوریه پول دادیم و باید از سوریه پس بگیریم. 

پول این ملت آنجا هزینه شده است.«
او یک سال پیش و در جریان سفر سید ابراهیم 
رئیســی به ســوریه نیز این موضع را ابراز کرد.  
فلاحت پیشــه در مصاحبه با تجارت نیوز گفت: 

»امیدوارم در سفر آقای رئیسی به دمشق تکلیف 
بدهی تقریبی ۳۰ میلیارد دلاری سوریه به ایران 
مشخص شود.« فلاحت پیشه درباره میزان دقیق 
این بدهی گفت: » در طول جنگ سوریه تا سال 
۱۳۹5 کمک های زیادی به این کشور کرد که تا 

۱5 میلیارد دلار برآورد شده است.«
وی افزود: »بخشــی از این کمک ها بعد از جنگ 
و کارهای فنی و مهندســی و صادرات انرژی بود 
که ۱۰ تا ۱5 میلیارد دلار برآورد شــده است، اما 
آمار شفافی از میزان هزینه  ایران در سوریه اعلام 

نمی شود.«
هرینههای انسانی به روایت موافقان

اگر حشــمت الله فلاحت پیشه، چنانکه در چند 
سال اخیر نشان داده منتقد سیاستهای خارجه 
نظام ارزیابی میشود ومواضع او درباره سوریه از 
این منظر بیان شده است، اما سخنان یک نماینده 
کنونی مجلس موضعی مخالف با فلاحتپیشــه 
دارد، در این باره نیز در این خصوص قابل ملاحظه 
است. به ویژه که او از هزینههای انسانی ایران در 
این زمینه سخن میگوید. محمدمنان رئیسی که 
در انتخابات اخیر رئیس ســتاد انتخاباتی سعید 
جلیلی در اســتان قم بوده است، نیز پس از فرار 

بشار اسد مواضع مشابهی اتخاذ کرد.
به نوشته سایت دیدهبان ایران این نماینده قم در 
مجلس شورای اســلامی در واکنش به تحولات 
ســوریه و سقوط دولت بشار اسد نوشت: »اینکه 
بعد از تقدیم حدود ۶۰۰۰ شــهید مدافع حرم و 
صرف میلیاردها تومان هزینه، طی فقط یک هفته 
سوریه را دو دستی تقدیم تکفیری ها کردیم اگر 

غضب الهی نیست پس چیست؟«
وی افزود: »حــدود دو هفته قبل، در حاشــیه 
مراســمی، ملاقاتــی بســیار کوتاه بــا یکی از 
بلندپایه ترین مقامات نظامی کشــور داشتم. به 
ایشــان عرض کردم که پس این وعده صادق ۳ 
چه شد؟! لبخندی زدند و گفتند که بزنیم که نیم 
ساعت بعدش دوباره اسرائیل ما را بزند تا بعدش 

مردم مطالبه وعده صادق ۴ را بکنند؟! از پاســخ 
ایشــان چنان متعجب شــدم که تا چند روز در 
حیرت به ســر می بردم. حالا هم که دو هفته از 
آن زمان گذشــته است دائما این سوال در ذهن 
حقیر موج می زنــد که مگر آقا همین چهل روز 
پیش نفرمود که “بایستی خطای محاسباتی رژیم 
صهیونیستی به هم بخورد”. اینکه سوریه را بعد 
از این همه خون، یک هفته ای تقدیمشان کردیم 
در راســتای به هم خوردن خطای محاســباتی 
اســرائیلی ها بوده؟! ظاهرا برخــی از عزیزان ما 
فرمایش آقا را سر و ته فهمیده اند و تصمیمشان 
ایــن بوده که جــوری عمل کنیــم که خطای 

محاسباتی خود ما به هم بخورد!«
درباره شــهدای حرم البته آمار رســمی جدیدی 
وجود نــدارد. در ســال ۱۳۹5 حجت الاســلام 
سیدمحمدعلی شــهیدی؛ نماینده ولی فقیه در 
بنیاد شــهید درباره امار این شــهدا گفت: »هم 
اکنون ۲۱۰۰ شهید مدافع حرم داریم که راه شهدا 
همچنان مفتوح است.« یک سال بعد نیز برخی از 
منابع خبری به نقل از رئیس بنیاد شــهید، اعلام 
کردند که ایران حدود ۲5۰۰ شــهید مدافع حرم 
دارد. در یک جســتجوی اینترنتــی آمار دیگری 
از شــهدای مدافع حرم به دست نیامد تا این که 
نماینده قم این تعداد را ۶۰۰۰ نفر اعلام کرده است.
هزینهکرد در سوریه یک موضوع حاکمیتی 

است 
ایــن موضوع روز گذشــته به نشســت خبری 
سخنگوی دولت نیز کشیده شد. فاطمه مهاجرانی 
در خصوص تکلیف بدهی های ســوریه به ایران 
گفت: »در خصــوص هزینه کردهــای دولت ها 
در ســوریه باید بگویم که این موضــوع فراتر از 
دولت هاست و در مجموعه های حاکمیتی تصویب 
می شود. همه هزینه کردهای دولت با برنامه ریزی 
انجام شده است. ما تحولات سوریه را به طور جدی 
رصد می کنیم و هزینه کردها در این کشور نیز با 

نظر مجموعه تصمیمات حاکمیتی بوده است.« 

موافقان و مخالفان چه می گویند؟

هزینههایایراندرسوریه
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همدلی| در حالی که بســیاری از  جامعه شناسان، حقوقدانان 
وفعالان سیاسی واجتماعی نسبت به اجرای قانون حجاب وعفاف 
هشــدار میدهند و معتقدند که اجــرای این قانون بحرانهای 
دیگــری در روابط مردم و حاکمیت ایجــاد خواهد کرد. دریک 
مورد ۳۰۰ نفر از کنشــگران و فعالان مدنی و اجتماعی تاکید 
کرده اند که »سیســتم امنیتی – نظارتــی حاکم بر این قانون، 
زندگی شــخصی مردم، به ویژه زنــان، را تحت نظارت و کنترل 
قرار می دهد و روابط شــهروندان را به روابطی پر از ســوءظن، 
تردید و بی اعتمادی تنزل می دهد.« اما بخشی از فعالان تندرو 
یــک جناح که در مجلــس حضور دارند، بــدون توجه به این 
هشدارها به اجرای آن اصرار میورزند. با این همه برخی دیگر از 
نمایندگان اصولگرا که موج مخالفتها را مشاهده کردهاند، یک 
گام کوتاهتر آمده و می گوینــد این قانون باید »چکشکاری« 
شود. اشاره این گروه ایجاد تغییرات و اصلاح مواد جنجالبرانگیز 
این قانون اســت.روند پیشنهاد وتصویب این قانون انتقاد برخی 
از مراجع شورایی عالی نظام را نیز برانگیخته است. روز گذشته 
عبدالحسین خســروپناه دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، در 
نشست خبری که به مناسبت چهل ســالگی این شورا برگزار 
شد در پاسخ به سوالی درباره موضع این شورا درخصوص لایحه 
»عفاف و حجاب« با تاکید بر اینکه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
هیچ نقشی نداشته است، گفت: »حتی با ما مشورت هم نکردند. 
من معتقد بودم همین مصوبات شورا که بخش قابل توجهی از 
آن متوجه بخش فرهنگی کشور است که اثرگذاری بالایی دارند، 
در حوزه حجاب کفایت می کرد و اگر درست اجرا می شد بخش 
عظیمی از مسئله حجاب برطرف می شد، اما آقایان اصرار داشتند 
که بحث های قضایی هم در این زمینه نیاز اســت و اگر اشتباه 
نگویم یک لایحه مشتمل بر ۹ ماده نوشتند و دادند دست دولت 
ســیزدهم که به حدود ۱5 ماده افزایش یافت و بعد به مجلس 
شــورای اسلامی فرستادند. به نظر من اگر همان را هم تصویب 
می کردند امکان برخورد با برخی کسانی که دنبال هنجارشکنی 
هستند به وجود می آمد، اما مجلس تشخیص داد که باید لایحه 
تفصیــل پیدا کند که طبق آخرین اطلاعــات بنده به ۷۱ ماده 
تفصیل یافت. این لایحه هنوز ابلاغ نشده است، پس هنوز قانون 
نیست. نکته بنده این اســت که اگر لایحه ای قانون شود همه 
مکلف به اجرا هســتند، اینکه برخی قسمت ها پسندیده شود و 

برخی نه، آسیب زا می شود و اعتماد ملی را کاهش می دهد.«
 اظهارات متناقض برخی نمایندگان 

در همین راستا علی شیرین زاد، نماینده کرج در مجلس، به خبرنگار 
دیده بان ایران گفت: »رئیس مجلس و رئیس کمیسیون فرهنگی 
اعلام کرده اند که این قانون اکنون به مرحله ای رســیده است که 
باید به دولت ابلاغ شــود و دولت نیز باید آن را به دســتگاه های 

اجرایی برای اجــرا ابلاغ کند. در حال حاضر، قانون در مرحله ای 
است که به زودی اجرایی خواهد شد. اگر دولت یا هر نهاد دیگری، 
نقد یا اصلاحاتی در نظر داشــته باشد، مســیر قانونی آن وجود 
دارد. دولت می تواند به صورت کلی یا جزئی نقدها و پیشنهادات 
اصلاحــی خود را به مجلس ارائه کنــد. مجلس نیز مطابق روال 
همیشگی، درخواست های اصلاحی را بررسی و نظرات نمایندگان 

را جمع بندی خواهد کرد.«
وی افــزود: »در حال حاضر، قانون حجاب و عفاف به عنوان یک 
قانون مصوب، باید توسط دولت ابلاغ و اجرایی شود. اگر در آینده 
نقد یا اصلاحاتی لازم باشد، این موارد از طریق مراحل قانونی قابل 
پیگیری است.«این نماینده مجلس در پاسخ به این پرسش که آیا 
مردم آمادگی پذیرش این قانون را دارند یا خیر، توضیح داد: »این 
مسئله به عوامل متعددی وابسته است. یکی از مهم ترین عوامل، 
میزان پذیرش اجتماعی قانون است. آیا جامعه آمادگی لازم برای 
اجرای این قانون را دارد؟ در نهایت، شــورای امنیت نیز می تواند 
در این فرایند نقش آفرینی کرده و آمادگی جامعه را بررسی کند. 
پذیرش اجتماعی و هماهنگی با شرایط موجود از جمله عواملی 

است که در موفقیت اجرای هر قانونی تأثیر به سزایی دارد.«
 قانون چکشکاری شود

بــا این حال، کامــران پولادی، دیگر نماینده چالوس و نوشــهر 
در مجلــس، در گفت وگوی کوتاهی با خبرنــگار دیده بان ایران 
خاطرنشان کرد که »این قانون نیاز به »چکش کاری« دارد و باید 

اصلاحات گسترده ای در آن انجام شود و سپس ابلاغ شود.«
قانون حجاب وعفاف قابلیت اجرایی دارد؟

عرفان لاجوردی، حقوقدان و اســتاد دانشــگاه نیز در گفت وگو 
بــا دیده بان ایران اظهار کرد: »در حــال حاض قانون حجاب و 
عفاف لازم الاجرا تلقی می شــود، اما این کــه امکان اجرای آن 
وجود داشته باشد یا خیر، مساله دیگری است. به نظر می رسد 
که برای اجرای این قانون مشــکلات جدی وجود دارد. پرسش 
اصلی این است که آیا مردم پذیرای چنین قانونی هستند؟ اگر 
بخواهیم علمی به موضوع نگاه کنیم، نظام حقوقی در هر کشور 
مبتنی بر بوروکراسی است؛ یعنی سازوکاری که به دولت اجازه 
می دهد در هر زمان و مکان نسبت به هرکسی اعمال اقتدار کند. 
بنابراین، یک قاعده حقوقــی زمانی مؤثر خواهد بود که امکان 
اجرای آن به شــکل انعطاف پذیر و برای همگان وجود داشــته 
باشــد، صرف نظر از اینکه قانون خوبی باشد یا خیر.«وی ادامه 

داد: »مشکل این قانون آن است که ظرفیت بوروکراتیک کشور 
توانایی اجرای آن را ندارد. بخش قابل توجهی از ظرفیت نیروی 
انتظامی و دســتگاه قضایی باید به اجرای این قانون اختصاص 
یابد، اما به دلیل تفاوت آن با وضعیت واقعی جامعه و میزان بالای 
تخلفات، حجم عظیمی از پرونده ها در دســتگاه قضایی ایجاد 
خواهد شد که فشار کاری سنگینی بر نیروی انتظامی و دستگاه 
قضایــی وارد می کند.«این حقوقدان تاکید کرد: »نتیجه چنین 
شــرایطی این است که بخشی از رفتارهای اجتماعی نمی تواند 
با واکنش های پیش بینی شده در قانون هماهنگ شود و ضریب 
اجرای قانون کاهش می یابد. کاهــش ضریب اجرای قانون، در 
نهایت، به این معناست که قانون قابلیت اجرایی ندارد. قانونی که 
ظرفیت اجرا ندارد، در نهایت موجب تضعیف نظام دیوان سالاری 
کشــور می شود؛ چراکه برای اجرای آن باید منابع بسیار زیادی 
اختصاص یابد.«وی افزود: »مشــکل دیگر این است که فاصله 
زیادی بین رفتار ممنوع شده در قانون و رفتار واقعی جامعه وجود 
دارد. این فاصله، که از آن به عنوان »رقم ســیاه« یاد می شود، 
باعث برخوردهای گزینشی با قانون می شود و نظام دیوان سالاری 
نمی تواند قاعده ای عمومی را به طور همگانی اجرا کند. به همین 
دلیل، این قانون ممکن است تنها در برخی زمان ها و مکان ها به 

طور جدی اجرا شود و در سایر موارد اجرا نشود.«
آسیب اجرای این قانون برای نظام سیاسی و اداری 

لاجوردی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: »از سوی 
دیگر، اختلافات و صحبت های ضدونقیض میان نمایندگان مجلس 
نشان دهنده نگرانی از پیامدهای اجتماعی قانون حجاب و عفاف 
اســت. نمایندگان مجلس، که خود را در معرض انتخاب مجدد 
و واکنش افکار عمومی می بینند، سعی می کنند هزینه سیاسی 
کمتری پرداخت کنند. این امر باعث شده است که در تفسیر قانون 
اختلاف نظر داشته باشند.«وی در نهایت خاطرنشان کرد: »به نظر 
نمی رسد مجلس بتواند راه حل مشخصی برای حل این مشکلات 
ایجاد کند یا از طریق استفســاریه این قانون را به گونه ای اصلاح 
کند که قابلیت اجرا پیدا کند. استفساریه زمانی کارآمد است که 
بخواهیم اســاس اجرای قانون را از نظر تفسیری تغییر دهیم؛ اما 
ظرفیت های اجرایی لازم برای این قانون در کشــور وجود ندارد. 
در نتیجه، تصویــب و اجرای چنین قانونی، آن هم بدون قابلیت 
اجرایی و پذیرش عمومی، می تواند به نظام سیاسی و اداری کشور 

آسیب بزند.«

برخی نمایندگان پیشنهاد کردند

»چکش کاری« قانون حجاب و عفاف

سازمان آگهی ها

روزنامه

۰ ۹ ۱ ۲ ۱ ۸ ۳ ۸ ۵ ۳ ۷
۰ ۲ ۱ ۸ ۸ ۸ ۳ ۹ ۴ ۵ ۱


